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l’únic precedent de Jocs olímpics als Pirineus es va produir en 
la disciplina de canoa-eslàlom a la seu d’urgell, en els JJOO de 
Barcelona de 1992. l’èxit dels XXV JJoo d’estiu és prou conegut 
i sabem que van representar uns anys d’unitat i d’entusiasme cap 
a uns projectes que superaven també la dimensió del projecte 
esportiu, per esdevenir un impuls a les infraestructures i, sobretot, 
a la confiança en la societat catalana i espanyola dels anys 1990. 
els equips espanyols assoliren 23 medalles olímpiques i tot l’esport 
federat va progressar extraordinàriament. A Barcelona i a les 13 
subseus es van condicionar instal·lacions, i la seva petjada va 
deixar una empremta permanent.
A la seu d’urgell els JJoo van sortir de dins. la iniciativa la va portar 
el petit nucli de la canoa-caiac i, sobretot, l’Ajuntament progressista 
sorgit de les primeres eleccions municipals democràtiques de 
1979. La força li va venir de la generositat de les federacions de 
piragüisme, del comitè organitzador COOB’92, encapçalat per 
l’alcalde i president maragall, i del president del coi, Joan Antoni 
samaranch. el suport principal el va trobar en la diputació de 
lleida, la Generalitat de catalunya i diversos ministeris del Govern 
de l’Estat, que aportaren governabilitat i finançament. Telefònica 
sA també va contribuir activament a la modernització de la xarxa 
de comunicacions. l’ambient entusiasta d’aquells anys no s’ha 
repetit a catalunya.
Els dies de competició dels Jocs van ser únicament tres. Però en 
va quedar una instal·lació modèlica, el Parc Olímpic del Segre, 
que continua en activitat i és un referent internacional de primer 
nivell. el conjunt de les inversions realitzades per les institucions 
públiques – bastant repartides entre ens locals, Generalitat i estat– 
quintuplicaren el cost, avaluat en 5,3 milions d’euros (quantitat 
relativament moderada, gràcies a l’austeritat del projecte). la 
inversió més gran, però, fou la reforma del Sant Hospital, que va 
superar el 50% del cost de la instal·lació.
el que ara s’anomena el llegat olímpic és totalment exemplar. 
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Trenta anys –1991-2021– avalen el qualificatiu de “Parc sostenible ambientalment, 
sostenible funcionalment i sostenible financerament”. La integració d’un centre esportiu 
de primer nivell amb un parc urbà per a la ciutat és una simbiosi que s’ha demostrat molt 
adequada.
El Parc Olímpic del Segre és un espai verd amb flors, gespa, aigua, 13 arbusts diferents, 
23 espècies d’arbres i fauna autòctona (ànecs, llúdrigues, ocells) que, malgrat la limitació 
d’espai (7 hectàrees), és un gran pulmó urbà local. la minicentral, que garanteix els cabals 
d’aigua per operar en totes les circumstàncies climàtiques, produeix anualment una 
mitjana de 2.766 mwh i consumeix en bombeig una mitjana de 200 mwh (la catorzena 
part). El balanç energètic és doncs molt favorable, encara més eficient si hi afegim també 
les plaques i els tubs de captació solar per escalfar l’aigua i reduir el consum energètic.
el funcionament del parc en aquests anys ha mantingut les accions bàsiques per donar 
suport a l’esport i a les activitats recreatives. A la base, hi ha el club cAdÍ cK per a la 
formació de joves i esportistes federats del club; al Centre de Tecnificació de piragüisme 
en eslàlom es formen una quarantena de joves esportistes orientats a la competició; a 
un tercer nivell, entrenen els membres d’equips nacionals d’espanya i els d’una desena 
de països de tot el món. la punta de la piràmide la formen les competicions nacionals i 
internacionals (Copa Pirineus, Copa del Segre) i les competicions oficials FIC, de les quals 
s’han efectuat fins ara 19 Copes del Món, 1 Campionat d’Europa i 3 Campionats del Món 
(1999, 2009, 2019). el resultat esportiu de l’eslàlom a l’equip espanyol ha progressat molt 
i continuadament, fins a arribar a les tres medalles olímpiques de Maialen Chourraut, el 
segon lloc entre 63 equips nacionals en els Campionats del Món 2019 i una meritòria 
cinquena posició als JJOO de Tòquio on van qualificar els representants espanyols en les 
competicions olímpiques finals de la canoa eslàlom entre els cinc millors del món.
La sostenibilitat econòmica del parc s’ha provat en els resultats comptables anuals i en 
les inversions complementàries de millores autofinançades per un import de 4 milions 
d’euros. el complement recreatiu d’activitats aquàtiques, com el ràfting, aporta ingressos 
directes i la generació de llocs de treball. A l’impacte econòmic directe d’uns 1,2 milions 
d’euros anuals, cal afegir-hi l’efecte multiplicador sobre les activitats de serveis locals, 
sobretot d’hoteleria i llocs de treball, estimat en uns 3 milions anuals. El resultat econòmic 
global de la instal·lació està orientat cap a l’equilibri financer i, fins ara, s’ha aconseguit 
l’autonomia sense necessitat de cap ajuda financera.
el resultat d’aquesta experiència olímpica de la seu d’urgell és molt satisfactori.

Alguns comentaris preliminars sobre els JJOO de Barcelona-Pirineus
D’entrada, la candidatura de l’alcalde Hereu feta el 2010 encara en l’estela difuminada dels 
JJOO de Barcelona, va sorgir de contemplar –mentre apadrinats per FGC a la Molina es 
feia una competició de snowboard– com a l’estadi olímpic de montjuic es podia replicar 
la icònica fotografia de la Sagrada Família des del trampolí olímpic de salts de natació. Els 
segons JJOO en la mateixa ciutat –ara d’hivern– es veieren com assolibles amb la fita de 
2022, en el model bipolar que havia convençut el Comitè Olímpic Internacional: les proves 
de gel a la ciutat –com a Torí (2006) i a Vancouver (2010)–, amb cerimònies a l’Estadi 
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Olímpic (o al camp del Barça), l’aeroport i els hotels a Barcelona (suficients després de la 
gran expansió turística) i les proves de neu al Pirineu. la data de tancament de la intenció 
de presentar candidatura al COI, a través del Comitè Olímpic Espanyol COE, estava fixada 
per al novembre de 2013.
l’Ajuntament de Barcelona pilotava la preparació de la candidatura, va nomenar 
representant Enric Truñó i va crear una Oficina Olímpica per preparar el projecte. Durant 
gairebé quatre anys es va treballar molt per respondre als requeriments del coi i per 
configurar una primera proposta de candidatura. En voldria recollir alguns aspectes 
rellevants:
1 el projecte per a Barcelona disposa de diferents instal·lacions que podrien acoblar-se al 
gran potencial de la ciutat per a tots els grans esdeveniments, com està ben demostrat 
en alguns congressos recents: aeroport, estadis i sales, hotels i transport públic i privat per 
moure molta gent. el centre de comunicacions de la premsa és a l’abast.
2 la infraestructura esportiva, relativament adequada, podria albergar les competicions 
de gel: hoquei, patinatge, cúrling, velocitat en pista. el programa recull disposar d’una 
desena de pistes de gel, però amb la tecnologia disponible –només cal aigua i energia–, 
és ben possible de tenir-ne (com s’ha fet alguns anys a la plaça de Catalunya per a les 
festes de nadal).
3 Barcelona disposa, al barri de la marina del Prat Vermell, del terreny i de la urbanització 
(unitat d’actuació número 12), ja preparada per crear la vila olímpica, de forma molt similar 
a la que tan bé va funcionar l’estiu de 1992.
4 el renom de Barcelona i els nombrosos serveis disponibles són un reclam internacional 
indiscutible. el clima suau de la mediterrània hi acompanya.
5 el projecte olímpic de neu es va plantejar, des del punt de vista tècnic, amb criteris 
d’excel·lència, aprofitament, austeritat, condicions ambientals, garanties d’ús i 
accessibilitat, per obtenir un conjunt compacte dels estadis, situats tots a menys de deu 
quilòmetres de la vila olímpica de muntanya (la molina 1700), distribuïts entre masella 
(descens), la molina (salts, alpí i snowboard) i el Pla de les Forques (fons i biatló). Tots 
els estadis tenen el potencial per acomplir els estrictes requeriments de les federacions 
internacionals. l’única instal·lació que, tot i ser possible, no disposaria d’una perspectiva 
d’un futur llegat raonable era la pista de lliscament (bobsleigh, skeleton, luge) que, a més 
d’inversió elevada, no tindria viabilitat econòmica. Com se sap, aquesta dificultat que 
plantejava el coi s’ha solucionat amb les noves disposicions de les candidatures, que 
permetrien desplaçar a un altre país les competicions olímpiques de trampolins de salt i 
de circuit de lliscament.
6 la connectivitat ciutat-muntanya en la candidatura 2022 es remarca per la gran 
accessibilitat entre els dos pols, a través de les carreteres –l’eix del llobregat e-9, la c-16 
amb el túnel del cadí i l’autovia c-17 per Vic-ripoll-collada de toses (amb un improbable 
túnel a mitjà termini); i, d’altra banda, la via ferroviària de Barcelona-Puigcerdà, operativa 
des de 1924 i molt poc millorada en aquests cent anys d’explotació.
Precisament aquesta alternativa de transport públic ambientalment sostenible constituïa 
la principal aposta de millores d’infraestructures al Pirineu. el tren (ara de rodalia r-3) 
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segueix trigant més de tres hores per fer uns 170 km (com en els anys 1940) i necessitaria 
un desdoblament de via des de Montcada fins a Vic o potser fins a Ripoll, una reforma 
de la resta de via, electrificació adequada i nous vehicles, per obtenir una durada de 
trajecte inferior a 2 hores (sense ser gaire exigent).1  Per ara no hi ha però cap notícia, ni de 
plans, ni de projectes, ni de pressupostos, i se suposa que a aquest ritme podríem esperar 
un centenar d’anys més. convé recalcar que aquest eix ferroviari, realment vertebrador 
de catalunya, tenia en aquells moments alguna possibilitat de ser integrat al projecte 
olímpic. Era una de les insígnies principals de la candidatura descrita en l’informe final de 
la comissió no Permanent d’estudi de la candidatura (Ajuntament de Barcelona 2016).
el projecte preparat el 2013 per l’Ajuntament de Barcelona, i plantejat a la Generalitat per 
acompanyar les millores territorials, no va ser presentat al comitè olímpic espanyol per 
vehicular la sol·licitud de candidatura al comitè olímpic internacional. en conseqüència, 
no fou pres en consideració per organitzar els JJoo de 2022. en aquell moment, 
probablement hagués estat la candidatura guanyadora.

L’impacte ambiental de la producció de neu
Penso que els impactes ambientals del projecte de muntanya s’han de valorar en la 
correcta dimensió. els excessos no són mai bons i s’ha de tenir contenció per no perjudicar 
greument l’ambient. Però també s’han de defugir estereotips que desqualifiquin sense 
matisos la producció de neu artificial. Algunes dades del projecte de candidatura poden 
explicar alguns aspectes rellevants:
• La gran majoria de l’aigua emprada per produir neu és després recuperada a la fosa 
de neu i pot tornar a ser recuperada en grans basses de dipòsit, per usar els mesos de 
novembre a febrer. el global de l’aigua dedicada a produir neu només representaria el 5% 
de la precipitació anual caiguda en l’àmbit de l’estació.
• El consum estimat de l’aigua per innivar totes les pistes del projecte olímpic –encara 
que la precipitació natural de neu fos nul·la– és aproximadament d’1 Hm3. Aquest volum 
d’aigua és només el 2% de l’aigua que es podria emmagatzemar als embassaments del 
Segre, a Oliana (90 Hm3) i Rialp (400 Hm3). el consum d’aigua durant tres dies de l’àrea 
metropolitana de Barcelona –amb molt poca recuperació– és igual a 1 Hm3. Per fer-se idea 
del dipòsit equivalent que representa 1 milió de m3, es podria encabir fins a ras de dalt 
l’estadi del camp nou, considerant com una gran tassa.
• El consum d’energia elèctrica per fabricar neu es fa en hores baixes, quan les centrals 
nuclears continuen funcionant i el consum elèctric està en la fase vall.

L’hora de la política
els darrers quinze anys no s’han dedicat especialment a examinar o revertir la gran 
recentralització de catalunya en relació a Barcelona i a la seva àrea metropolitana. el que 
els dies del congrés de la cultura catalana de 1976, algunes persones criticaven com el 
perill de la macrourbanització de Barcelona –que deixaria catalunya com una cullereta de 
granota, amb un cap gros i sense cos– sembla que ara es confirma. Totes les inversions 
es queden al port, a l’aeroport, a l’AVe, als museus, a les empreses i a la cultura. com a 
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mostra, aquest agost la controvertida inversió prevista per AenA per ampliar l’aeroport 
amb 1.708 milions d’euros és gairebé el doble de tota la inversió a la resta de catalunya, 
935 milions. les migracions no han parat de concentrar-se a la costa catalana. i el dispendi 
de 250 milions d’euros per fer uns túnels que seran molt cars de mantenir, amb la dèria de 
crear la plaça de Catalunya a les Glòries catalanes, s’ha executat sense crítiques rellevants.
L’impacte financer de 2008 i els canvis polítics en els partits i en les institucions catalanes 
i espanyoles han consumit molta energia i provocat una gran desigualtat social. Aquests 
darrers anys els ciutadans no han estat per a Jocs olímpics, quan la seva principal missió 
era salvar el benestar aconseguit. en els tres darrers anys de pandèmia covid-19, a més a 
més calia salvar la salut i la vida. Els partits, en general, han dedicat els esforços a altres 
debats i propostes; les institucions de govern han deixat passar el temps; i, com que el 
ritme del COI està marcat per la planificació i el calendari, la precandidatura presentada 
per Barcelona el 2010 s’ha anat adjudicant a Pequín per al 2022 i després a milà-cortina 
d’Ampezzo per al 2026. i, molt probablement, no s’acabarà l’any 2022 sense que el coi 
no hagi assignat a un projecte ben estructurat l’organització dels JJoo d’hivern de 2030.2 
l’impasse del projecte Barcelona-Pirineus ha esbombat iniciatives, des de diferents valls 
pirinenques. 
Pensant que és l’hora de la repartidora, sense un criteri global unificador es reclamen 
competicions olímpiques a la Vall d’Aran (Baqueira-Beret per a l’esquí alpí, Beret per 
a l’esquí de fons malgrat que reglamentàriament supera la cota màxima de 1.800 m), 
Andorra (els únics que estan homologats internacionalment per a les proves alpines, 
candidats ara a organitzar els campionats del món de 2027), valls aragoneses de cerler i 
candanchú (dos precedents de candidatures olímpiques de Jaca), saragossa i tot un seguit 
dels més variats acudits: les altres petites estacions catalanes, les pistes d’esquí de fons a 
França i competicions de salts i lliscament a Sarajevo per donar un suport moral als pobles 
balcànics. Ara ja ningú no sap on passa, ni què vol, al marge d’una expressió genèrica que 
els JJoo porten espectacle i infraestructura. Alguns pensen que una muntera de diners 
espera ser agafada pels JJoo.
Fins que no hi hagi una assignació concreta de cada estadi de competició a cada lloc que 
pugui complir els estrictes requeriments tècnics de les federacions internacionals, no és 
possible iniciar el projecte de candidatura amb provisió d’hotels, espais d’organització, 
infraestructures de telecomunicacions i viàries, aparcaments, transport públic i tot allò 
que conforma un esdeveniment global d’alt nivell. lamentablement, a catalunya no es 
fan competicions FIS d’alt nivell des del 2011 i la gran majoria dels esports involucrats en 
el sector de la neu avui dia no estan en condicions d’organitzar res en la gran majoria de 
proves del programa olímpic del COI. Ha corregut la veu de la inconsciència, anunciant 
que ara amb els nous criteris del coi, podrem utilitzar les instal·lacions existents, que ja 
són suficients, que ja ho tenim tot preparat per al 2030.
en els darrers deu anys, des de 2012 a 2021, han decaigut les competicions federatives 
de neu a les estacions catalanes i s’ha trencat una progressiva tendència de la molina 
com a organitzadora de competicions alpines i paralímpiques. d’altra banda, no s’ha 
organitzat cap competició internacional de fons, biatló i salts, malgrat que són gairebé la 
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meitat del programa olímpic de neu. en el sentit positiu de cara als joves, només s’han vist 
unes tímides accions comarcals en el Pla estratègic iniciat de formació secundària a sort i 
Puigcerdà i formació de FP a la Pobla de Segur.
el populisme i alguns mitjans de comunicació voldrien substituir les idees generals i el 
projecte de candidatura per consultes o referèndums de magra participació i sobretot de 
nul·la informació, per respondre a sentiments o opinions moltes vegades poc fundats. un 
bon exemple de l’absurd que representen algunes consultes el va donar la població de 
Villadangos del Páramo lleonès (1.163 habitants) on el passat mes d’agost l’Ajuntament 
va fer un referèndum a la ciutadania sobre si es podia obrir la fosa de 71 afusellats del 
poble (assassinats és més exacte) durant la Guerra civil, en el qual van participar 36 
persones i va proposar decidir no obrir la terra, per una majoria de 22 contra, 12 a favor i 
2 abstencions, cosa que contravé la Llei de memòria històrica, que regula l’exhumació de 
totes les persones desaparegudes en aquella fosa del cementiri. naturalment, el govern 
de castella i lleó va haver de desautoritzar l’Ajuntament.
El referèndum té tot el sentit quan la proposta plantejada és clara i definitòria de les 
conseqüències que comportaria una alternativa o l’altra. normalment no es pot escollir 
entre el blanc i el negre, sinó que hem de veure totes les tonalitats del gris.
en el cas dels JJoo d’hivern, es combinarien multitud de matisos, impossibles de despatxar 
amb respostes simples sense fonament o compromís. les consultes de participació 
ciutadana i institucional necessàries i convenients, crec que s’han de canalitzar a través de 
fòrums i propostes més específiques madurades prèviament i tècnicament viables. I al final 
hi ha d’haver persones responsables que encapçalin les decisions.

Estadis de competició, infraestructura i allotjament
els estadis de competició estan lligats a les infraestructures que els han d’acompanyar. 
No cal aprofundir-hi gaire per detectar nombrosos dèficits en les nostres valls del Pirineu. 
Els requeriments finals de l’operació olímpica podrien estimular i promoure multitud de 
projectes públics associats: sanitaris, serveis públics, telecomunicacions i xarxa viària, entre 
d’altres. El projecte d’uns JJOO presenta dues meritòries circumstàncies: la primera és 
que sovint forcen l’aprovació de pressupostos d’inversió que altrament no serien recollits 
per les institucions públiques; i la segona, igualment decisiva, és que obliguen a la data 
d’acompliment, sense opció a l’ajornament. són dos grans avantatges.
entre les infraestructures viàries que podrien millorar l’accessibilitat dels pirinencs hi ha 
pendents la n-260 amb túnels a toses i a Perves, la carretera c-13 del coll de comiols 
al Pallars i l’autovia A-12 per accedir a la Vall d’Aran incorporant la variant de Viella. i la 
millora dels transports públics per enllaçar a l’estació AVE de Lleida i als aeroports. Si el 
projecte olímpic fes avançar alguns dels projectes, sempre ajornats, estaria molt bé; però 
les administracions ho podrien fer igualment si els polítics ho volguessin. el contrapunt 
el tenim en la celeritat per desdoblar i fer tercera via entre Bagà i Berga amb la missió 
principal de facilitar el retorn de cap de setmana d’esquí dels metropolitans de segona 
residència a la cerdanya (180 milions d’euros).
com que la majoria de projectes d’inversió els haurien de fer igualment les institucions 
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públiques, no deixa de ser lamentable que en molts casos no s’inverteixi al Pirineu perquè 
els governs no hi dediquen atenció, i que aquesta via associada a la publicitat sigui la més 
directa d’aconseguir serveis als ciutadans de les valls de muntanya. Per aquesta causa 
els ajuntaments i les diputacions volen apuntar el seu país a les millores que creguin que 
poden obtenir, es diguin olímpics o qualsevol altre ganxo d’existència.
L’exemple de la recerca de digitalització en molts aspectes administratius, tecnològics i de 
gestió hauria de ser planificada i promoguda per les institucions, sobretot els governs de 
la Generalitat i central. si l’aplicació a projectes complexos olímpics es fa més obligat i en 
termini adequat, molt millor.
Per acabar, voldria afegir alguns comentaris concrets sobre la decisió oficial de la 
Generalitat de presentar candidatura per al 2030. El primer pas és favorable, però des 
del Pirineu es podria recelar de la marginació de la participació real dels pirinencs en la 
realització de projectes realistes i duradors.
la política és també necessària per aplegar adhesions a la nominació de la candidatura 
que finalment es presenti. La falta d’unitat i de compromís podria restar ajuts que sempre 
són molt delicats. la candidatura no està guanyada sense baixar de l’autocar, com en un 
partit deia un popular entrenador del Barça. La preparació i la gestió de la candidatura és 
molt important per assolir la nominació desitjada.

Llegat olímpic per al futur
l’objectiu principal d’uns JJoo no hauria ser exclusivament fer una festa de dues setmanes 
i deixar un nom per a la història. Hauria d’estar centrat a assolir millorar l’esport de neu en 
totes les seves dimensions i sobretot a construir un llegat olímpic sostenible, ambientalment 
compatible i sostenible financerament. A cada àrea territorial en què operi un futur gestor 
(públic o privat) s’hauria de valorar el projecte al qual s’aspira. el manteniment de les 
instal·lacions, la funció social que faran en el futur, i l’acompanyament en recursos humans 
que ens podríem trobar. no cal esperar a simplement cobrir els requeriment olímpics, 
sinó que abans de tancar els Jocs s’hauria de preveure responsablement quin en seria 
l’impacte futur. És un canvi de paradigma fonamental, primer conèixer i valorar què 
haurem de fer el dia després. la viabilitat de les futures instal·lacions hauria de ser prevista 
ben abans d’abocar molts diners en inversions i fer atemptats ambientals en llocs on les 
instal·lacions no serveixin per res. el repte de projectar l’esport de competició i paralímpic 
en la societat pirinenca, si és possible, amb la incorporació de noves persones residents 
que puguin aportar coneixement, voluntat i empenta i la formació de persones i d’equips 
especialitzats en professions que aportin nova saba a l’economia i a la societat pirinenca.
en un hipotètic futur favorable a la residència de noves famílies –ajudades pel teletreball 
que requereix menys desplaçaments físics a les ciutats–, la millora general de les 
infraestructures, de la sanitat i de l’educació local poden ajudar a potenciar l’atractiu d’una 
destinació on l’esport i la salut ambiental faci un progrés substantiu per mor dels JJoo 
d’Hivern.
Però avui estem encara lluny d’aquesta candidatura 2030 si no hi ha encara projecte i 
no sabem on anar. no hi ha viatge fàcil si no sabem encara el port de destinació i anem 
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navegant segons ens mena el vent de la política actual. Molta retòrica vana i poca concreció 
de projectes, exceptuant l’ampliació de la c-16 entre Berga i Bagà per facilitar el retorn 
dels dies de vacances de neu dels residents barcelonins a la cerdanya.
el canvi climàtic i el respecte al medi ambient és ara un repte colossal que caldrà que la 
nostra Terra es prengui seriosament. Aquest últim any hem seguit fenòmens puntuals molt 
catastròfics en diversos indrets del planeta: temperatures càlides al Canadà i a Sibèria, 
la fusió de la massa àrtica de neu i gel i dels glaciars, aiguats catastròfics a Alemanya o 
a Alcanar, sense necessitat de viatjar a la Xina, l’Índia o indonèsia, per esmentar alguns 
exemples. És una evidència científica que hem d’aturar algunes agressions humanes al 
medi ambient.
l’escalfament del planeta en aquest segle és un fet incontestable que afectarà la pujada 
de la cota d’innivació natural. Però la tecnologia ajuda la indústria de producció de neu 
i també es millora contínuament. les crítiques sovint venen de la manca de precipitació 
de neu i consum d’aigua per produir-la, associada a uns consums exorbitants d’energia 
elèctrica.
La producció de neu artificial és un recurs eficaç, que dona més garantia empresarial a la 
innivació de les pistes d’esquí. sovint s’oblida que la renovació de la superfície nevada és 
tan important per obtenir quantitat com, sobretot, per aconseguir qualitat de renovació 
de neu –ja sabem que no neva cada dia– i als estadis és totalment indispensable poder 
afegir-hi neu artificial i treballar la neu amb màquines fresadores i anivelladores. El cost del 
tractament de les màquines és equivalent al cost de la producció, fins assolir entre tot un 
cost mitjà aproximat d’un metre cúbic de neu a un euro. el cost de fabricació comparat 
amb les despeses d’operació és perfectament assequible per a l’empresari de la neu.
Però tampoc no podem passar a l’altre extrem sense que deixem d’analitzar l’impacte 
social i econòmic de les estacions d’esquí a la Vall d’Aran, Pallars Sobirà, Andorra, Cerdanya 
i ripollès. les valls pirinenques amb esquí no poden prescindir a mitjà termini del motor 
econòmic principal del turisme dels quatre mesos d’hivern. L’any és molt llarg i no es 
podrien trobar alternatives per a la subsistència de molta gent. Per tant, crec que s’hauran 
de millorar les estacions d’esquí i el projecte dels JJOO podria ser un magnífic trampolí 
per recuperar qualitat i reconeixement turístic. els límits d’expansió a catalunya de les 
estacions de la neu està gairebé acotat pel Pla director d’estacions de muntanya de 1982 
i ara, més recentment, pel Pla director territorial de l’Alt Pirineu i Aran de 2009, a part de 
la nombrosa planificació urbanística i ambiental dels últims quaranta anys. Els complexos 
expedients de les autoritzacions s’han sofisticat en el temps i són una salvaguarda general 
per a l’àrea del Pirineu.

Notes
1 - com a comparació del dinamisme català en relació al xinès, podeu consultar la informació del tren d’alta velocitat 
construït per a la present olimpíada d’hivern de Pequín (febrer de 2022) que, construït en 12 mesos de 2018, cobreix 
un recorregut de 175 km en 47 minuts (10 estacions intermèdies, sense bitllets, sense conductor per primera vegada 
en tGV) que ha substituït el trajecte ferroviari anterior de 3h 07m. el tren connecta la ciutat amb la seu de muntanya 
de les competicions de neu i és totalment operatiu des de 2019.
2 - els JJoo d’estiu de 2032 ja estan adjudicats, a Brisbane (Austràlia).


